

## ДЕКРИМИНАЛИЗАЦИЯ НАЦИОНАЛЬНОЙ ЭКОНОМИКИ В УСЛОВИЯХ ПАНДЕМИИ КОРОНАВИРУСА

**Гладких Виктор Иванович,**  
главный научный сотрудник  
Всероссийского научно-исследовательского института  
МВД России (ВНИИ МВД России),  
заслуженный юрист Российской Федерации,  
доктор юридических наук, профессор  
*gladkich04@mail.ru*

**Сухаренко Александр Николаевич,**  
директор Центра изучения новых вызовов и угроз национальной безопасности РФ  
*sukharenko@mail.ru*

Несмотря на эпидемию коронавируса COVID-19 и связанные с этим ограничения, преступность остается одной из серьезных угроз экономической безопасности России. Причиняемый ею материальный ущерб исчисляется сотнями миллиардов рублей в год. Учитывая общественную опасность рассматриваемой проблемы, нами проведен анализ динамики экономической преступности за 10 месяцев 2020 г., а также ее структуры и географии. В заключение были проанализированы предпринимаемые государством организационно-правовые меры по декриминализации отдельных отраслей экономики страны.

**Ключевые слова:** коррупция, преступление, безопасность, пандемия.

## DECRIMINALIZATION OF THE NATIONAL ECONOMY IN THE CONDITIONS OF THE CORONAVIRUS PANDEMIC

**Gladkikh Viktor I.**  
Chief Researcher of the All-Russian Research Institute  
of the Ministry of Internal Affairs of Russia  
Honored Lawyer of the Russian Federation  
LL.D., Professor

**Sukharenko Aleksandr N.**  
Director of the Center for Study of New Challenges and Threats to National Security  
of the Russian Federation

Despite the COVID-19 coronavirus epidemic and related restrictions, crime remains one of the most serious threats to Russia's economic security. The material damage caused by it amounts to hundreds of billions of rubles a year. Taking into account the social danger of this problem, we analyzed the dynamics of economic crime for 10 months of 2020, as well as its structure and geography. In conclusion, the author analyzed organizational and legal measures taken by the state to decriminalize certain sectors of the country's economy.

**Keywords:** corruption, crime, security, pandemic.